
Białystok, 28 czerwca 2016 r.

Protokół z posiedzenia
Konferencji Dyrektorów Bibliotek Uczelni Medycznych

w dniu 28 czerwca 2016 r. w Białymstoku

W spotkaniu wzięli udział dyrektorzy bibliotek:
1. Renata Birska - Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego w Lublinie
2. Dagmara Budek - Biblioteka Główna Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego

w Szczecinie
3. Danuta Dąbrowska-Charytoniuk - Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego

w Białymstoku
4. Anna Grygorowicz - Biblioteka Główna Gdańskiego Uniwersytetu Medycznego
5. Krzysztof Nierzwicki - Biblioteka Główna Uniwersytetu Mikołaja Kopernika

w Toruniu
6. Justyna Seiffert - Biblioteka Główna Śląskiego Uniwersytetu Medycznego

w Katowicach
7. Roma Hajduk - Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego w Poznaniu
8. Renata Seweryniak - Biblioteka Centrum Medycznego Kształcenia Podyplomowego
9. Renata Sławińska - Biblioteka Uniwersytetu Medycznego we Wrocławiu
10. Anna Uryga - Biblioteka Medyczna UJ CM
11. Irmina Utrata - Biblioteka Główna Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego

1. MeSH:

a) Podsumowanie spotkania z p. Piotrem Krzyżaniakiem, które odbyło się w Poznaniu
w dniu 30 marca 2016 r.
Z ramienia KDBAUM wzięli w nim udział:

• Roma Hajduk (BG UMP)
• Magdalena Kotlarek-Naskręt (BG UMP)
• Anna Uryga (BM UJ CM)
• Kozakiewicz Witold (CIB UMŁ)
• Anna Grygorowicz (BG GUMed)

b) Podjęte z P. Krzyżaniakiem negocjacje dotyczące nowych zasad współpracy (poprzednie
umowy wygasły z końcem 2015 r.) nie przyniosły, niestety, pozytywnego rezultatu.
Przedstawiona przez P. Krzyżaniaka kalkulacja obsługi kartoteki MeSH nie została
przyjęta przez biblioteki - wysokość opłat była w opinii bibliotek nieuzasadniona
zakresem wymaganych prac. P. Krzyżaniak nie wyraził zgody na przeniesienie kartoteki
na serwer w Łodzi (gotowość przyjęcia kartoteki zgłosił Witold Kozakiewicz - dyrektor
Centrum Informacyjno-Bibliotecznego Uniwersytetu Medycznego w Łodzi), co mogłoby
obniżyć koszty utrzymania kartoteki. Ponieważ nie udało się uzgodnić nowych zasad
współpracy z P. Krzyżaniakiem, zapadła decyzja o jej zakończeniu. Wszystkie dane,
będące własnością bibliotek budujących przez lata kartotekę, zostały przesłane na
serwery w Krakowie i w Łodzi. Dane są kompletne.



c) Odbyła się dyskusja nad zaproponowanymi wcześniej możliwościami dotyczącymi
dalszych losów kartoteki:

• Zbudowanie nowej kartoteki - wspólne wystąpienie o środki z DUN,
• Podjęcie współpracy z NUKAT w zakresie wykorzystania posadowionej w NUKAT

kopii kartoteki, zgodnie z potrzebami naszego środowiska,
• Współpraca z GBL (GBL nie ma obecnie odpowiedniego zespołu do rozwijania

MeSH, kartoteka nie jest aktualizowana, brak ze strony GBL woli współpracy)
• Współpraca z p. Jackiem Głębockim (nie może podjąć się współpracy ze względu na

umowę z GBL, która zawiera zapisy dotyczące niepodejmowania działań
konkurencyj ny ch)

d) Podsumowanie spotkania w Centrum NUKAT, które odbyło się w Warszawie, w dniu 21
czerwca br. Wzięli w nim udział: Elżbieta Bohatkiewicz (BM UJ CM), Jolanta Cieśla
(BM UJ CM), Anna Grygorowicz (BG GUMed), Magdalena Kotlarek-Naskręt (BG
UMP), Witold Kozakiewicz (CIB UMŁ), Wiesława Mika (BG ŚUM) oraz Anna Uryga
(BM UJ CM). Ze strony NUKAT w spotkaniu uczestniczyła Ewa Kobierska-Maciuszko
(dyrektor) wraz z 10-osobowym zespołem, dobrze znającym zagadnienia MeSH.
Centrum NUKAT jest gotowe do podjęcia współpracy z bibliotekami medycznymi przy
kartotece, jednak warunkiem koniecznym jest rozpoczęcie przez biblioteki, które do tej
pory tego nie uczyniły, tj. Białystok, Katowice i Poznań, współpracy z NUKAT. Po
stronie bibliotek medycznych leżałoby wypracowanie nowych zasad współpracy przy
budowaniu i aktualizacji MeSH-a, w tym bardziej aktywnego włączenia się w jego
tworzenie i rozwijanie.

W wyniku dyskusji dyrektorzy przychyli się do propozycji rozwijania w przyszłości
kartoteki posadowionej w NUKAT, przy wykorzystaniu pomocy zaoferowanej przez tą
instytucję. Zaproponowano także powrót do organizacji praktycznych warsztatów dla
pracowników bezpośrednio zaangażowanych w tworzenie i korzystanie z kartoteki
(planowany termin spotkania - wrzesień, w Warszawie).

Do rozstrzygnięcia pozostaje kwestia czy powołane zostanie konsorcjum bibliotek
medycznych (ostatecznie niesfmalizowane w 2011 r., umowa była już przygotowana),
czy poszczególne biblioteki będą podpisywały umowy cywilno-prawne na obsługę
kartoteki MeSH z konkretną osobą z NUKAT. Jedną z możliwości jest również
podpisanie umowy o partnerstwie (wzór umowy znajduje się na stronach Ministerstwa
Infrastruktury). Wstępny zarys umowy podjęły się przygotować koleżanki z Warszawy
i Krakowa.

2. Doc@med:

System doc@med został wygaszony z końcem 2015 r. Pomimo wielu prób telefonicznych i
e-mailowych kontaktu z P. Krzyżaniakiem, nie udało się do tej pory uzyskać od niego
danych dot. zasobów czasopism, które to dane, przez lata funkcjonowania systemu,
wprowadziły biblioteki w nim uczestniczące. Ustalono, że ponownie, w sierpniu, zwrócimy
się z prośbą do Piotra Krzyżaniaka o przekazanie tych danych.



Jednocześnie podjęto decyzję, że - ze względu na niewielką liczbę artykułów zamawianych
w ramach wypożyczeń międzybibliotecznych - drogą e-mailową biblioteki uczelni
medycznych i CMKP będą świadczyć sobie takie usługi wzajemnie i nieodpłatnie.

Dyrektorzy byli także zdania, iż należy podjąć rozmowy z Główną Biblioteką Lekarską na
temat rozbudowy katalogu CKCZ o informacje dotyczące zasobów czasopism polskich
i jego zasilenia danymi z systemu doc@med. Ustalono, że zwrócimy się do GBL
z zapytaniem o możliwość współpracy w tym zakresie. W przypadku odpowiedzi
negatywnej podejmiemy rozmowy z NUKAT-em.

Protokół sporządziła Dagmara Budek.

p.o. DYREKTOR
Biblioteki Głównej
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Białystok, 29 czerwca 2016 r.

Protokół z posiedzenia
Konferencji Dyrektorów Bibliotek Uczelni Medycznych

w dniu 29 czerwca 2016 r. w Białymstoku

W spotkaniu wzięli udział dyrektorzy bibliotek:
1. Renata Birska - Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego w Lublinie
2. Dagmara Budek - Biblioteka Główna Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego

w Szczecinie
3. Danuta Dąbrowska-Charytoniuk - Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego

w Białymstoku
4. Anna Grygorowicz - Biblioteka Główna Gdańskiego Uniwersytetu Medycznego
5. Krzysztof Nierzwicki - Biblioteka Główna Uniwersytetu Mikołaja Kopernika

w Toruniu
6. Justyna Seiffert - Biblioteka Główna Śląskiego Uniwersytetu Medycznego

w Katowicach
7. Roma Hajduk - Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego w Poznaniu
8. Renata Seweryniak - Biblioteka Centrum Medycznego Kształcenia Podyplomowego
9. Renata Sławińska - Biblioteka Uniwersytetu Medycznego we Wrocławiu
10. Anna Uryga - Biblioteka Medyczna UJ CM
11. Irmina Utrata - Biblioteka Główna Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego

oraz zaproszeni dyrektorzy seniorzy:

12. Krystyna Kubal - emerytowana dyrektor Biblioteki Głównej Uniwersytetu Medycznego
w Białymstoku

13. Aniela Piotrowicz - Członek Honorowy KDBAUM
14. Bolesław Howorka - Członek Honorowy KDBAUM

1. Przewodnicząca KDBAUM, dyr. Anna Grygorowicz powitała dyrektorów wszystkich
bibliotek, w szczególności dyrektorów seniorów: Krystynę Kubal, Anielę Piotrowicz oraz
Bolesława Howorkę.

2. Przewodnicząca podsumowała realizację wniosków z XXXIII Konferencji Problemowej
Bibliotek Medycznych:

• W obszarze wypożyczeń międzybibliotecznych ustalono, na podstawie rocznego
doświadczenia, że nie ma uzasadnienia - ze względu na niewielką liczbę zamawianych
artykułów - do budowania do tego celu nowego systemu. Biblioteki uczelni medycznych
i CMKP będą świadczyć sobie takie usługi wzajemnie i nieodpłatnie.

• Zostało opracowane i przekazane Przewodniczącemu KRAUM stanowisko bibliotek
medycznych w sprawie mankamentów PBN-S, tj. Modułu sprawozdawczego. Uzyskana
z MNiSW odpowiedź nie uwzględniła zgłoszonych uwag.

• Zamiast Forum Bibliometrycznego ośrodek gdański uruchomił listę dyskusyjną dla
bibliografów, za pośrednictwem której jest możliwość konsultowania problemów



związanych z zagadnieniami bibliograficzno-bibliometrycznymi. Należy ubolewać nad
słabym wykorzystaniem tego narzędzia.

• W związku z podjętymi wcześniej ustaleniami dot. przechowywania archiwalnych
zasobów czasopism drukowanych, Biblioteka Główna GUMed udostępniła pod adresem:
https://docs.google.eom/spreadsheets/d/l 0B0y2bsUrBAHQ PHf44XxHFJyK0p3 1CV
ZhKYqICGgs/edit?ts=56cd59a2#gid=l 713718298
dokument, w którym zainteresowane biblioteki medyczne mogą dopisywać swoje zasoby
czasopism drukowanych oraz proponować nowe tytuły, które powinny podlegać
wieczystemu przechowywaniu przynajmniej w jednej bibliotece w Polsce. Do tej pory na
liście znajduje się 318 tytułów, swoje zasoby dopisują Gdańsk, Szczecin, Warszawa
i Wrocław.
Prace nie postępują zbyt szybko, pod koniec tego roku zostanie podjęta próba
podsumowania zebranych informacji oraz zainteresowane biblioteki wskażą konkretne
działania. Ośrodek gdański zgłosił prośbę, aby tytuły periodyków zapisywać dużymi
literami i uzupełniać numery ISSN.
Dodatkowo Gdańsk, Bydgoszcz i Białystok wykupiły e-archiwa czasopism LWW
i widziałyby możliwość współpracy w zakresie przechowywania wersji drukowanych
tych czasopism. Odpowiednia informacja zostanie rozesłana do bibliotek.

3. Przedstawiona przez Radosława Budzichowskiego oferta na dostęp do czasopism LWW
zawierająca wariant dostępu do zwiększonej liczby tytułów i przy zwiększonej opłacie, nie
zyskała zainteresowania ze strony bibliotek medycznych. Z rozszerzonej oferty nie muszą
skorzystać wszystkie biblioteki, jednak cena pakietu jest uzależniona od liczby bibliotek,
które taką opcję wybiorą. ABE-IPS wystąpiło także do MNiSW o dofinansowanie
rozszerzonego pakietu, ale trudno przewidzieć czy zostanie ono przyznane.

4. Dyr. Anna Grygorowicz poinformowała o planach reaktywacji zespołu ds. współpracy
zPBN, działającego w ramach KDBASP, w którym uczestniczą, z grona bibliotek
medycznych, dyr. Renata Birska i dyr. Anna Grygorowicz.

5. Dyr. Irmina Utrata poinformowała o współpracy z biblioteką w Kijowie, której przekazuje
zbędne nowe książki i poprosiła o przyłączenie się do tej akcji.

Protokół sporządziła Dagmara Budek.

mgrrtii. 'ygorowicź

o. JkY REKTOR
Biblioteki Głównej

https://docs.google.eom/spreadsheets/d/l_0B0y2bsUrBAHQ_PHf44XxHFJyK0p3_1CV

